

THE BRUSSELS WAY OF MAKING THE CITY/

SPACES FOR
WORKING
TOGETHER
IN THE
CITY

Soft Power

The Brussels Way of Making the City

EN

The exhibition 'Soft Power: The Brussels Way of Making the City' traces Belgium's journey to becoming an internationally renowned hotspot for contemporary architecture and urban planning. The show sheds light on the framework conditions that have given rise to a high-quality building culture in Brussels and encouraged a new generation of architects to participate in its urban development.

The Bouwmeester Maître Architecte (BMA), which was founded in 2009, has made a significant contribution to this, despite being an institution with a purely advisory function. Through it, the city architect and his team have developed a range of tools aimed at supporting clients throughout the entire project process, from its definition to its realization.

Competitions are the BMA's most important instrument: they enable a transparent opening of the markets for architecture, urban planning or public space and contribute to the quality of the projects and thus ultimately the city. The non-anonymized and internationally tendered 'calls' are conceived as a hybrid between open and invited competitions.

LUCA takes this exhibition as an opportunity to open a discussion in Luxembourg. Could a comparable model also be envisaged here? What might a Luxembourg version of a BMA institution look like? And which competition formats could help foster quality, transparency, and the active involvement of young planners?

Soft Power

Stadtmachen nach Brüsseler Art

DE

*Die Ausstellung „Soft Power: Stadtmachen nach Brüsseler Art“ untersucht die Entwicklung Belgiens zum international anerkannten Hotspot der zeitgenössischen Architektur und des Städtebaus. Die Schau beleuchtet die Rahmenbedingungen, die in Brüssel zum Entstehen einer hochwertigen Baukultur geführt haben und eine neue Generation von Architekt*innen ermutigt hat, sich an der Stadtentwicklung zu beteiligen.*

Einen wesentlichen Beitrag dazu hat die 2009 gegründete Bouwmeester Maître Architecte (BMA) geleistet, die als Institution eigentlich nur eine beratende Funktion hat. Durch sie hat der Stadtbaumeister und sein Team eine Reihe von Instrumenten entwickelt, die darauf abzielen, die Bauherrschaften während des gesamten Prozesses, von der Definition bis zur Realisierung ihrer Projekte, zu unterstützen.

Wettbewerbe sind das wichtigste Instrument des BMA: Sie ermöglichen eine transparente Öffnung der Märkte für Architektur, Stadtplanung oder öffentlichen Raum und tragen zur Qualität der Projekte und damit letztlich auch der Stadt bei. Die nicht anonymisierten und international ausgeschrieben 'Calls' sind als Hybrid zwischen offenen und eingeladenen Wettbewerben konzipiert.

*Das LUCA nimmt diese Ausstellung zum Anlass, eine Diskussion in Luxemburg anzuregen. Wäre ein vergleichbares Modell auch hier denkbar? Wie könnte eine luxemburgische Form einer BMA-Institution aussehen? Und welche Wettbewerbsformate könnten dazu beitragen, Qualität, Transparenz und eine aktive Beteiligung junger Planer*innen zu fördern?*

Programme

EXHIBITION
27.02 — 06.06.2026
Tuesday, Thursday, Friday 12h - 18h / Wednesday 12h - 19h / Saturday 14h - 18h

VERNISSAGE
26.02.2026 — 18h00
free, upon registration

EDUCATIONAL WORKSHOPS
26.03 + 25.04 + 21.05.2026 — 15h00 - 16h30
Re-BOX! Transform – don't build 5€ (free with Kulturpass), upon registration
language DE / EN / FR

GUIDED TOURS DE / EN / FR
26.03 + 25.04.2026 — 17h00
20.05.2026 — 18h00
free, upon registration

Upon request: 80€, for groups

TALKS

15.04.2026 — 18h30
KANAL-Centre Pompidou.
From cars to culture
free, upon registration
language EN

03.06.2026 — 18h30
Apprendre de l'expérience bruxelloise. Quels outils pour le Luxembourg ?
free, upon registration
language FR

Credits

Curators: Roxane Le Grelle, Andreas Kofler
Scenography: Aslı Çiçek

An exhibition of
S AM SCHWEIZERISCHES ARCHITEKTURMUSEUM / SWISS ARCHITECTURE MUSEUM

in cooperation with
BOUWMEESTERMAITREARCHITECTE

and with support of

RÉGION DE BRUXELLES-CAPITALE
BRUSSELS HOOFDSTEDELIJK GEWEST

Organisation of the exhibition (Luxembourg):
LUCA – Luxembourg Center for Architecture

LUCA – Luxembourg Center for Architecture
1, rue de la Tour Jacob
L-1831 Luxembourg



LUCA
LUXEMBOURG CENTER FOR ARCHITECTURE



luca.lu

LUCA is supported by



LE GOUVERNEMENT
DU GRAND-DUCHÉ DE LUXEMBOURG
Ministère de la Culture



OAI
ORDRE DES ARCHITECTES
ET DES INGENIEURS-CONSEILS

Main partners



BANQUE DE LUXEMBOURG



SOLUDEC

Circle of partners



GEBERIT



C KARP-KNEIP



lalux
ASSURANCES



MINUSINES



socom



Tarkett



ZUMTOBEL